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Bilindiği üzere, Orman Fakültesi Öğretim ve İmtihan Yönetmeliği 
gereğince, öğrencilerin her yıl sonunda yurdun çeşitli orman bölgelerin
de tertiplenen ekskürsiyonlara katılması zorunlu kılınmıştır. Bu eks- 
kürsiyonların amacı, ormancılık ilminin çeşitli konuları üzerinde uygu
lamaya geçme durumunda bulunan öğrencilere, ormancılığa ait bütün 
iş alanlarında pratik bilgilerini ve mümareselerini arttırmak, teorik ve 
pratik çalışmaları kaynaştırmak, çeşitli ormancılık sorunlarını yerinde 
tanıtmaktır. Aynı zamanda, teşkilâtta çalışan meslektaşlarımızın karşı
laşmış oldukları güçlüklerin, bu sahada en yetkili bulunan Öğretim Üye
leri tarafmdan münakaşalı bir şekilde, en uygun ve en rasyonel çözüm 
yollarını ortaya koymak ve böylece, şüpheli durumdaki sorunları çö
zümleyerek ormancılığımızın geleceği yönünden daha güven verici bir 
durum yaratmaktır.

Bu tip geziler, bir hafta gibi oldukça kısa bir zamana sığdırılmış 
bulunmasına rağmen, gerek öğrencilere ve meslektaşlara, gerekse Fa
külte öğretim üye ve yardımcılarına çeşitli ormancılık çalışmalarım ye
rinde görmek ve bu çalışmalarda karşılaşılan değişik nitelikteki sorun
ları incelemek imkânım sağlamak bakımından da değer taşımaktadır.

Daha önceleri yurdumuzun birkaç bölgesini kapsayan bu geziler son 
yıllarda Fakültemizdeki öğrenci miktarının büyük ölçüde artış göster
mesi karşısmda, eskiye kıyasla daha çok sayıda orman bölgelerinde ya
pılmaktadır. Nitekim 1968 yılında, altı grup halinde ekskürsiyon ter
tiplenmiştir ( 1). Bu eksktirsiyonlardan biri de Antalya Orman Başmü
dürlüğü mıntakasında yapılmıştır.

(0 Bunlar, Antalya, Balıkesir, Bolu, Bursa, Eskişehir ve Düzce ekskürsiyan 
gruplandır.
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Bu yazı, söz konusu orman başmüdürlüğü mmtakasmda yapılan ge
zi hakkında bilgi vermek, bölgenin önemli ormancılık sorunlarını ta
nıtmak ve bunlarla ilgili tartışmaları aksettirmek, aynı zamanda, daha 
sonraki yıllarda bu mıntıkalarda tertiplenecek ekskürsiyonlarla ilgili 
programların düzenlenmesine yardımcı olmak amacını gütmektedir.

Bu amaçla, gezi süresince yetkililer tarafmdan verilen bilgiler ve 
yapılan açıklamalarla ilgili notlar ve çeşitli ormancılık faaliyetleri ko
nusunda teksir edilerek dağıtılan dokümanlardan yararlanılmıştır.

Antalya Ekskürsiyon Grubu, Prof. Dr. M. Miraboğlu Başkanlığında, 
Prof. Dr. İ. Gülen, Doç. Dr. İ. Atay, Asistan H.C. Şâd, Asistan T. Akalp, 
Teknik Asistan S. Kılıçkıran, Teknik Asistan H. Tanrıman, Teknik Asis
tan S. Müderrisoğlu ve 25 Son Sınıf öğrencisinden teşekkül etmiştir.

Önceden Grup Başkanlığınca hazırlanan program çerçevesinde, il
mi ve İdarî yönlerden mükemmel bir şekilde gerçekleştirilen gezinin, 
lıangi mıntıka ve hangi güzergâhı takiben yapılmış olduğu, Şekil: l ’de 
gösterilmiştir.

ŞEKİL No;1 ANTALYA GRUBU EKSKÜRSİYON MINTAKASI

19.5.1968 — 26.5.1968 tarihleri arasında gerçekleştirilen ekskürsi- 
yonla ilgili hususlar, programa uygun şekilde aşağıda açıklanmış bulun
maktadır :

BİRİNCİ GÜN (19.5.1968 Pazar) :

Önceden tesbit edilmiş bulunan program gereğince Fakülteden sa
bah Saat 6.30’da hareket edilmek suretile ekskürsiyona başlanmış, ilk
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olarak güzergâh üzerinde bulunan Keşan’a gelinmiş ve buradan Kuru- 
dağ ağaçlandırma sahasına gidilerek işletme faaliyetleri ve özellikle hız
lı büyüyen türlerle gerçekleştirilen ağaçlandırma çalışmaları hakkında 
İşletme Müdürü tarafmdan yapılan aşağıdaki açıklamalar dinlenmiştir 
(Resim 1 ve 2) :

Resi ir.: 1. Keşan İsletmesi, Kıırudağ lazılçam ağaçîan- 
drıına çalışmaları hakkında İşletme Müdürü tarafından 

yapılan açıklamalardan bir an

Resim: 2. Kurudağ ağaçlandırma sahasının açıklama 
yapılan yerden görünüşü

«Orman Genel Müdürlüğü'nün 1961 yılındaki, memleketimiz maden 
direği ihtiyacının yurt içinden karşılanması maksadile bozuk nitelikte
ki ormanların yerine, hızlı gelişen türlerin sun’i gençleştirme yolu ile 
yetiştirilmesine ilişkin emirleri gereğince, Keşan Orman İşletmesinin
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Yerlisu Bölgesi’nde 'bulunan 25 000 hektarlık bozuk Kızılçam sahası bu 
iş için uygun görülmüş ve ilk uygulamaların yapılması için 511 hektar
lık bir saha ayrılmıştır. Daha sonra, yani 1966 tarihli Orman Genel Mü
dürlüğü emri ile, 1967 yılından itibaren Kurudağ serisi, herbiri 5000 hek
tarlık beş adet seriye bölünmüş ve bu serilerden her sene 120  - 200 hek
tarlık bir sahamn kesilerek ağaçlandırılması kararlaştırılmıştır.

Ağaçlandırma çalışmaları şu şekilde gerçekleştirilmektedir: Önce 
sahada bulunan bütün ağaçlar traşlama olarak kesilmekte ve bunlardan 
piyasa değeri olanlar orman dışma çıkarılmakta, piyasada kıymetlendi- 
rilemeyenler ise kesim yerinde yakılmaktadır. Sahamn dozerle çalışma
ya uygun kısımlarında kök sökümii ve dolayısiyle toprak işlenmesi ri- 
perli dozerlerle yapılmaktadır. Meyilin müsait olmadığı kısımlarda ise, 
bir metre genişlikte şeritler açılarak toprak işlenmesi hayvanla çekilen 
pullukla, köklerin sökülmesi de insan gücü ile yapılarak, teraslar mey
dana getirilmektedir. Şeritler arasında bir metrelik boş kısım işlenme
miş olarak bırakılmaktadır.

Burada kullanılan fidanlar 1/0 yaşlı Kızılçam fidanlarıdır. Fidanla
rın dikimine sıra üzerinde 1,25 metre aralık bırakılmakta, sıralar arası 
ise 2 metre olmaktadır. Şimdiye kadar yapılan ağaçlandırma çalışma
larında % 95 - 100 oranında bir başarı sağlanmıştır. Ağaçlandırmanın 
hektardaki maliyeti 2500 - 3000 TL. arasında değişmektedir. Bugüne ka
dar yapılmış olan ağaçlandırmalarda çalışan civar köylü halkına toplam 
olarak 2 milyon TL. sına yakın bir ücret ödenmiştir.»

İşletme Müdürü’nün bu genel açıklamasından sonra, Prof. Dr. MÎ- 
RABOĞLU, bir som  üzerine, burada bozuk vasıflı Kızılçam meşcerele- 
rinin traşlama olarak kaldırılıp yeniden ağaçlandırma yapılmasile, meş- 
cere istikbal değerinin, eskiye nazaran b eş-a ltı misli artmış olduğunu 
belirtmiştir.

Daha sonra, İşletme Müdürü ve diğer meslektaşlara veda edilerek yola 
devam edilmiştir. Doç Dr. ATAY, otobüste, sözkonusu ağaçlandırma ça
lışmaları hakkında geniş bilgi vermiş, öğrenciler tarafından sorulan çe
şitli soruları cevaplamıştır. Memleketimizdeki ağaçlandırmalara da de
ğinerek, gayenin, orman varlığımızı kalite ve kantite itibarile istenilen 
seviyeye çıkarmak olduğunu belirtmiştir.

Yolculuk sırasında, Keşan - Çanakkale arasmda bulunan Süleyman- 
paşa-N am ık Kemal Türbesi gezilmiştir. (Resim: 3 ve 4). Eceabat’dan
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Resim : 3. Süleyman Paşa Türbesi’nin girişi

Resim: 4. Milli Şairimiz Nâmık Kemal’in Türbesi’nden 
bir görünüş

arabalı vapura binilerek Çanakkale’ye geçilmiş ve yola devam edilmiş
tir. Güzergâh üzerinde bulunan Truva Harabeleri görülerek (Resim: 5) 
Ezine’ye gelimniş, Ezine’de Orman Fidanlığı’na gidilerek, fidanlık çalış
maları hakkında, Fidanlık Müdürü tarafından şu açıklamalar yapılmış
tır :

«Ezine Orman Fidanhğı’nm genel sahası 42 hektardır. Bu fidanlık, 
aşağıda belirtilen üç gayenin gerçekleştirilmesi maksadile tesis edilmiş
tir ,
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l i e . d m  : 5 . Çanakkale civarındaki tarihi Tnıva 
harabelerinden bir görünüş

Bu gayelerin birincisi, ormaniçi ağaçlandırma çalışmalarındaki fi
dan ihtiyacını gidermek için, iğne yapraklı (Karaçam ve Kızılçam) fi
danları yetiştirmektir. Hâlen, bu maksatla her yıl 1/0 yaşında, 12 mil
yon fidan üretimine gayret edilmektedir.

İkinci gaye ise, civarda yapılan Kavak plantasyonları için, ihtiyacı 
karşılayacak miktarda Kavak fidanı yetiştirmektir. Bu amaçla yılda 
50 000 Kavak fidanı üretilmektedir.

Fopuletum sahası 2,4 hektar büyüklüğünde olup, dört kavak klo- 
nu üzerinde çalışılmaktadır. Bunlar 214, 488, 6417 ve 4551 klonlarıdır. 
Plantasyonlarda sadece 214 klonu kullanılmakta ve fidanlar arasındaki 
mesafe 6 x 6 m. alınmaktadır (Resim: 6 ).

Resim: 6. Ezine Orman Fidanlığı Kavaldık sahası



EKSKÜRSİYONDAN NOTLAR 231

Beş yaşındaki Kavak fidanları gayet hızlı büyümekte olup, heryıl
takriben 20 cm.'lik bir çevre artışı meydana getirmektedirler.

Üçüncü ve son gaye de, askeri ağaçlamalar ve park - bahçe ihtiyaç-
larının giderilmesi olmaktadır.»

Bu genel açıklamadan sonra, soru üzerine, Kavaklar arasında dör-
düncü yıla kadar sebze-oyetiştirilmek suretile, dönüm başına ortalama
800 liralık bir gelir sağlandığı ve dördüncü seneden sonra da yemlik ot-
yetiştirildiği ifade olunmuştur. Yukarıdaki bilgilere ilave olarak Doç.
Dr. ATAY, fidanlıktaktçalışmalar hakkında aşağıdaki hususlara değin-
miştir.

«Kavak fidanları arasındaki mesafeler, bidayette sık tutulup, son-
radan aralama mudahaleleriyle açmak fikri yerinde bir düşünce değil-
dir. Tesisten itibaren geniş aralık ve mesafeler sözkonusudur. Kavaklar-
da budama işlemi de önemlidir. Önceleri budamanın sadece Şubat ve
Mart aylarında yapılmasına karşılık bugün, bu işlem Ağustos ve Eylül
aylarında da yapılmaktadır.»

Nihayet, Fidanlık Müdürü ve diğer meslektaşlara veda edilmek su-
retiyle yola devam edilmiş, güzergah üzerinde bulunan Akçay'da kısa
bir moladan sonra, Edremit - Ayvalık üzerinden aynı gün akşamı İzmir'
e gelinmiş ve gece İzmir'de geçirilmiştir.

İKİNCİ GÜN (20.5.1968 Pazartesi) :
Önce, İzmir Ulaştırma Okulu'na gidilerek, 1935 yılmdan bu yana,

okul civarında yapılmış olan ağaçlandırma çalışmaları görülmüş ve il-
gililerce yapılan açıklama dinlenmiştir. Bu çalışmalarda ekseriyetle
Zeytin fidanı, az miktarda da Çam fidanı kullanılmıştır. Bugüne kadar
132000 Zeytin fidanı dikilmiştir (Resim: 7). Buradaki kısa açıklama-
dan sonra yola devam edilerek, Selçuk, Aydın, Nazilli, Denizli, İsparta
üzerinden Antalya Orman Başmüdürlüğü Düzlerçamı Örnek Devlet Or-
man Işletmesi'ne gelinmiştir. Yolda, tarihi ve turistik yerlerimizden
olan Efes harabeleri, Meryemana ve Pamukkale gezilmiştir.

ÜÇÜNCÜ GÜN (21.5.1968 Salı) :
Sabah, vasıtalarla Düzlerçamı Örnek Devlet Orman İşletmesi'nden

hareket edilmiş, memleketimizdeki en kaliteli ve düzgün gövdeli fert-
lerden teşekkül eden Kızılçam meşcerelerinin bulunduğu, Lengüme
mıntakasına gidilmiştir. Önce bu saha hakkında ilgili Bölge Şefi tara-
fından yapılan açıklamalar dinlenmiş ve amenajman planına göre, me ş-
corenin halen bakım sahalarına dahil bulunduğu, yedi yıl sonra, yani
1975 yılında da gençleştirme çalışmalarına başlanması gerektiği belir-
tilmiştir.
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R esim : 7. İzm ir Ulaştırm a Okulu cıvarm da yapılan 
ağaçlandırm a çalışm aları

Sonra, Prof. Dr. MİRABOöLU, bu meşcerenin göstermiş olduğu ar
tım ve büyüme durumu hakkında bilgi vermek üzere, temsilci ağaçlar 
üzerinde gerekli ölçme ve tesbitler yaparak, elde ettiği rakamları, Doç, 
Dr. ALEMDAĞ tarafından hazırlanan Kızılçam Hasılat Tablosu’ndaki 
donelerle karşılaştırmıştır. Karşılaştırma sonucunda, bu meşcerenin 
I. bonitetin üstünde bir bonitete sahip olduğu, yalnız hektardaki ağaç 
sayısının, söz konusu hasılat tablosunda verilen ağaç sayısından daha 
az olduğu görülmüştür. Meşcerenin artım yüzdesi % 1 - 2, yaşı ise 76 
olarak hesaplanmıştır. Görüleceği üzere, artım yüzdesi azalmıştır. Meş- 
cerenin yaşlı olması, bunun nedenini teşkil etmektedir. Buna göre, Len- 
güme Kızılçam meşceresi 55-60 yıllık bir idare müddeti (olgunluk 
müddeti) ile işletilmesinin daha uygun olacağı belirtilmiştir.

Daha sonra Doç. Dr. AT AY, silvikültür yönünden bu meşcerenin 
müdahale ihtiyaçlarını açıklayarak, Kızılçamın diğer çam türlerinde 
olduğu gibi bu derece güzel meşcereleri olabileceğinden söz etmiştir.

«Kızılçam, maki sahalarıda da görülebilen ve hatta sahile kadar 
inen bir çam türüdür. Lengüme’de gördüğümüz gibi güzel Kızılçam 
meşcerelerinin tesbit edilmesinde büyük fayda vardır. Kızılçam ağaç
landırmalarında bu gibi iyi vasıflı meşcere tohumlarından faydalanmak 
yerinde olacaktır.

Nihayet, Antalya Orman Başmüdürü M. YALÇINER, Lengüme Kı- 
zılçam meşceresinde yapılan müdahalelerin amacını açıklamıştır. Ya
pılan açıklamaya göre, «Bu meşcerede iki yönlü bir çalışma yapılmak
tadır. Bunlardan biri, meşecereyi olduğu gibi bırakarak bir tabiat or-
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mam olarak mütalâa etmek, bu suretle, bu meşcerenin seçilmiş tohum
luk meşçere şeklinde kullanılmasını ve ormancılık ilmine hizmet etme
sini sağlamaktır. Diğeri ise, özel bir durumu bulunması sebebile meşce- 
re artım ve büyümeden kalsa bile bu hali ile bekletmektir.» Lengüme’ 
deki açıklamalardan sonra, aynı bölgenin başka Kızılçam meşcerelerin- 
deki Yaş Sınıfları Metodu'nun uygulanması ile ilgili olarak, gençleştir
me çalışmaları hakkında birkaç örnek gezilerek, bu sahalarda genellik
le az miktarda gençlik gelmiş olduğu görülmüş ve bunun nedenleri üze
rinde durulmuştur (Resim: 8).

Resim : 8. Yaş Sınıfları M etodu’na göre am enaje edilmiş,
Kızılçam orm anlarında gençleştirmeye alınmış bir saha

Bu nedenlerin en önemlileri, sahada tohum ağaçlarının uygun ara
lıklarla dağıtılmamış olması, bu ağaçlarm tohum ağacı olma nitelikle
rinin elverişli bulunmaması ve bol tohum yılından önce hazırlık safha
sındaki işlemlerin tam olarak yerine getirilmemiş olması gibi hususlar- 
olacağı belirtilmiştir.

Sonra, Çığlıkara’ya hareket edilmiş ve güzergâh üzerinde, 1965 yı
lında tesis edilen muvakkat bir Sedir fidanlığı görülerek ilgililerden 
aşağıda açıklanan bilgiler alınmıştır. Verilen bilgiye göre; adıgeçen fi
danlıktan, Çığlıkara îşletm esi’nin Sedir fidanı ihtiyacı dışmda, Fethiye 
ve Kaş îşletm eleri’nin fidan ihtiyaçları da karşılanmaktadır. İlk ürün 
1966 yılında elde edilerek, Çığlıkara İşletmesi içindeki ağaçlandırma 
sahalarında kullanılmıştır. Fidanlık arazisi özel bir kişiye ait olup, Or
man Genel Müdürlüğü tarafından kiralanmıştır. Sahada hâlen 700 000 
sedir fidanı bulunmaktadır.

Antalya Orman Başmüdürlüğü mmtakasındaki en güzel Sedir meş-
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cerelerinin bu havalide bulunmasına rağmen, 1968 yılında, bu meşcere- 
lerden birkaç kilogram dahi tohum temin edilememiştir. Bu sebeple 
mmtakamn fidan ihtiyacı yukarıda söz konusu edilen muvakkat fidan
lıktan karşılanmıştır. Bilâhare Başmüdür M. YALÇINER, Sedir tohu- 
muııunun kendine has bir saklama sisteminin bulunduğunu, muvakkat 
fidanlıkta rasyonel fidan üretmek amacile yapılan denemeler sonunda 
sonbahar ekiminin, ilkbahar ekimine nazaran daha başarılı olduğunun 
tesbit edildiğini belirtmiştir.

Fidanlık görüldükten sonra, Çığhkara Orman İşletm esine döner
ken yol güzergâhı üzerinde tabiatın meydana getirdiği, büyük saha si
per vaziyeti ile oluşmuş Sedir gençlik sahalarile meslektaşlar arasmda 
«Koç Sedir» olarak bilinen yaşlı bir sedir ağacı görülmüştür. Akşam 
üzeri Çığlıkara’ya dönülerek, gece burada geçirilmiştir.

DÖRDÜNCÜ GÜN (22.5.1968 Çarşamba) :

Sabah, Çığlıkara’da Sedir ormanları hakkında aşağıdaki açıklama
lar yapılmıştır: Önce Antalya Orman Başmüdürü M. YALÇINER’in, 
«Bu mmtakadaki Sedirler, Lübnan Sediri (Cedrus libani A_. Richard)’ 
dir. Lübnan Sediri memleketimizde Toros dağlarının deniz tesiri göre
bilen kısımlarında ve genellikle kalker toprakları üzerinde yayılmak
tadır. Çığlıkara’daki Sedir ormanları 5000 hektar büyüklüğünde ve iyi 
kalitede biricik Sedir ormanımız olup, hâlen idare müddetin aşmış du
rumdadır. 30 yıl önce müteahhit tarafmdan işletilmiş olan bu mıntaka- 
daki Sedir romanlarının ilk amenajman planım, sonradan İbrahim 
Kuddusi adını alarak Türk teb’asma geçen AvusturyalI ormancı düzen
lemiştir. Müteahhit işletmeciliği bu ormanlarda sayısız zararlar mey
dana getirmiştir.

Son yıllarda Doç. Dr. EVCİMEN’in doktora çalışmasındaki tavsi
yelerine uymak suretile;

1 — Daha önce de belirtildiği üzere, orman içinde muvakkat fi
danlıklar tesis edilmiş,

2 — Orman içindeki hayvanların açıklıklara su havuzlan yapılmak 
suretile zararlı faaliyetleri azaltılmış,

3 — Yollar inşa edilmiştir. Kısacası, söz konusu eserde tavsiye edi
len hususların çoğu bu işletmede yerine getirilmek suretile olumlu so
nuçlar elde edilmiştir. Böylece işletmedeki çeşitli faaliyetler, daha ras
yonel bir şekilde gerçeldeştirilmektedir», şeklindeki izahatı dinlendik
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ten sonra, Sedir ormanlarında tahribat yapan zararlılar hakkında ilgi
li Kısım Müdürü tarafından şu açıklamalar yapılm ıştır:

1 — Acalla undulana: Sedir ağaçlarının tomurcularmda tahribat
yapan bir zararlıdır. 1946 yılında Dr. SAVAŞ, bu ormanda amenajnıan 
çalışmaları sırasında ilk olarak adıgeçen zararlının mevcudiyetini tesbit 
etmiştir. 1951 yılında Prof. Dr. ACATAY, aynı zararlıyı görmüş ve mü
cadelenin havadan yapılmasını tavsiye etmiştir. 1952 yılında Prof. Dr. 
ERDEM de, bu mıntakada Acalla undulana'ya tekrar rastlamış, ACA- 
TAY’a benzer şekilde öğütlerde bulunmuştur.

1963 yılında Başmüdürlükte mücadele grubu meydana getirilerek, 
Acalla undulana ile kimyasal yolla mücadele yapılmış, fakat başarı ora
nı %  40’ı geçmemiştir.

2 — Ips sexdentatus : Sedir meşcerelerinde Acalla undulana, se- 
koııder zararlı bir kabuk böceği olan Ips ssxclentatus’un tahribatına 
zemin hazırlamaktadır. Bu zararlı, mıntakada Sedir ormanları dışında 
Kızılçamlara da arız olmaktadır. Genellikle ormaniçi artıklar üzerin
de üremektedir. Çığlıkara Orman işletmesi’nde enkazlar kısmen temiz
lenmek suretile bu böceğin tahribatı azaltılmıştır.

3 — Thaumatopoea vilkinsoııii: Sedir Keseböceği adını alan bu 
zararlı, çamkeseböceği (Thaumatopoea pityocampa Ünden farklı bir şe
kilde tahribat yapmaktadır. Haziran - Temmuz aylarında Sedir ibreleri 
üzerinde zararlı faaliyette bulunup, toprağa girmektedir.

4 — Bu mmtakadaki Sedirlerde Fas, Sudan ve İtalya çekirgeleri de 
büyük zararlar yapmaktadır. Söz konusu çekirgeler, önce yeşil otlara, 
sonra da ağaçlandırma sahalarındaki fidanlara arız olarak, tahribat 
yapmaktadır.

5 — Tavşan (Lepus) da, bu mmtakada geniş sahalarda kar üzerin
deki genç sürgünleri yemek suretile zararlı faaliyette bulunmaktadır. 
Mmtakadaki tavşanlarla kimyasal mücadele yapılmış, fakat bu maksat
la kullanılan maddenin sadece korkutucu ve tiksindirici bir tesire sa
hip olması nedenile, başarı oranı düşük olmuştur.

Yukarıda adları açıklanan zararlılar dışında., Eriophyes sedri Aca- 
tayi, Sedirlerin artımını azaltmaktadır. Barbara osmana adlı kelebek 
de benzer şekilde tahribatta bulunmaktadır. Ayrıca Dampingoff adlı 
mantar da bu mmtakada Sedir fidanlarmda zararlar meydana getir
mektedir.

Bu bölgedeki Sedir ormanlarında mevcut zararlılara karşılık, Se
dir kesebcceğınin tırtılını parçalamak ve yemek suretile faydalı rol oy
nayan Caloscma sycophanta’ya da rastîanmaktadır. Bu faydalı, günde 
15 - 20 tırtılı parçalamakta ve 1 - 2’sini de yemektedir. Altı yıl kadar ya
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şayabilen Calosoma sycophanta’mn hayat devresi, tamamen Sedir ke- 
seböceğinin tırtıl safhasma bağlı bulunmaktadır.

Çığlıkara Örnek Devlet Orman İşletmesi önünde yapılan bu açıkla
malardan sonra, aynı işletmenin Koçova Bölgesi, Koçova serisi’nin 
17,20 hektar büyüklüğündeki 31 numarlı bölmesi içersindeki, 1966 yı
lında gençleştirme çalışmalarına başlanmış olan a, ve a2 bölmecikleri- 
ne gelinerek, ilgililerce yapılan aşağıdaki izahat dinlenmiştir :

Buradaki büyük saha siper vaziyeti ile gençleştirme çalışmalarının 
hektar maliyeti 100 lira civarındadır. Toprak işlemesinin hektar mali
yet fiyatı ise, 150 liradır. Yapılan ölçmeler sonucu tabii yolla sahaya 
% 40 oranında Sedir gençliğinin gelmiş olduğu, görülmüştür. Gençliğin 
gelmediği sahalarda ise, az miktarda tohum serpmek suretile % 10 ora
nında sun’i olarak gençlik getirilmiştir. Böylece sahaya gelen gençlik 
oram °/h 50'yi bulmuştur (Resim: 9).

Resim : 9. Ç ağ lıknra  Ö rnek D evle t  Orman iş le tm e s i ,  K oçova 
S e r i s i i ıd e  gen ç le ş t i rm ey e  a l ın a n  31 a ı , a 2 bM ınec ik le r ind ek i  

Sed ir  genç le ş t i rm e  ça l ışm a la r ı

Sedir gençliği, Kızılçama nazaran sipere daha fazla dayanabilmek
tedir. Bu müddet, yaklaşık olarak 20 yıldır. Bu düşünceden hareket edil
mek suretile, sahadaki tohum ağaçlarının dağılışı alttaki gençliğe ışık 
temin etmesi yönünden, uygun mütalâa edilmektedir. Toprağın, geçir
gen ve fazla taşlı olması, düşen tohumun toprakla temasını önlemekte
dir. Bu sebeple taşlar toplanarak bu engel de kısmen kaldırılmaya ça
lışılmıştır.

Diğer türlerin meydana getirdiği meşcereler, görünüş itibarile Se
dir meşcerelerinden çok daha güzeldir. Fakat Sediri kendi arasında mü
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talâa ettiğimiz takdirde, bu civardaki Sedir fertlerinin, diğer Sedir meş- 
cerelerindeki fertlere nazaran daha sıhhatli ve düzgün gövdelerden 
meydana gelmiş olduğu görülür.

Böylece 31 a ı , a2 bölmeciklerindeki çalışmalar görüldükten sonra, 
Çığlıkara Örnek Devlet Orman İşletmesi’nin Çığlıkara Bölgesi Çığlıka- 
ra serisinde, 1967 yılında gençleştirmeye alman ve sahası 16,84 hektar 
olan 69 numarlı bölmeye gidilerek, buradaki çalışmalar hakkmda da şu 
açıklamalar yapılmıştır: «Bu meşçerede, büyük saha siper vaziyeti ile 
gençleştirme çalışmaları, ışık kesimi safhasındadır. Tohum ağaçları 
arasmdaki mesafeler 20-25 metre olu, hektarda 30 ağaç bulunmaktadır. 
Ge nçleştirme çalışmalarında sadece diri örtü temizliği yapılarak, hek
tar başma 150 lira sarf edilmiştir. Sahada muhtelif yaşlarda, genellikle 
yeknesak bir dağılışa sahip gençlik yer almaktadır. Gençliğin gelmediği 
açıklıklarda ise, 1967 yılı sonbaharmda tüplü fidan kullanılmak suretile 
tamamlama yapılmıştır. Hâlen mevcut bulunan boşluklarda da, 1968 
yılı sonbahar mevsimi içinde tohum ekimi ve fidan dikimi ile tamamla
ma yapılması kararlaştırılmıştır.»

Aynı mıntakadaki Kızılçam ormanlarında gençleştirme çalışmala
rı ile ilgili olarak yangın kültürü yapılan ve yapılmayan sahalarda genç
liğin gelme durumlarını tetkik etmek üzere, 1963 yılında yangın kültü
rü yapılmış olan sahaya gelinmiştir. Burada, yangın kültürü yapılmayan 
sahadaki gençliğe kıyasla, yangm kültürü yapılan sahada gençliğin da
ha fazla geldiği görülmüş ve yangm kültürünün, gençleştirme çalışma
larında olumlu etkide bulunduğu sonucuna varılmıştır.

Daha sonra Ardıç ormanları ve bu ormanlarda yapılan gençleştir
me kesimleri yerinde görülmüştür. Başmüdür YALÇINER tarafmdan 
bu konuda şu bilgiler verilmiştir: «Memleketimizde Ardıç’m altı türü 
mevcut bulunmaktadır. Bunlar, J. oxycedrus J. feotidissima; J. excelsa; 
J. nana; J. sabina ve J. phoenicea’dır. Bu türlerin çoğu, bu mıntakada 
mevcuttur. Ardıçlar eskiden bazen direk, bazen de odun olarak satış im
kânına sahip olmalarma rağmen bugün bu mümkün olamamaktadır. An
talya Projesi’ndeki ElmalI’da bir kurşun kalemi fabrikası kurulması 
öngörülmüştür.

Diğer taraftan memleketimizde, çeşitli firmalar tarafmdan üç ayrı 
kurşun kalem i' fabrikası kurulması yönünden çaba gösterilmektedir. 
Son zamanlarda yabancı ülkeler tarafmdan da ardıç odunu talep edil
mektedir. Bu duruma göre artık bu türün de kyımetlendirilmesi müm
kün olacaktır. YALÇINER, Ardıç türünün yavaş büyümesi, gençleştir- 
rilmesinin zor olması ve gençleştirme çalışmalarının tam olarak bilin
memesi gibi nedenlerden ötürü, bu ağacm odununun, yabancı ülkelere
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ıi Taç edilmesine taraftar olmadığım bildirmiş ve Orman Genel Müdür
lüğü ile Devlet Malzeme Ofisfnin Ardıç odununun değerlendirme im
kânları üzerinde araştırmalar yapmalarımn uygun ve yerinde bir ha
reket olacağını açıklamıştır.»

Buradan Bük Araştırma Ormam'na hareket edilerek yolda meslek
taşlar aıasmda «Aslan Ardıç» adı ile tanınan yaşlı bir Ardıç ağacı görül
müştür. Bu ağacın boyu 25 metre, çapı 3,40 m., yaşı 1700 olduğu açık
lanmıştır. Sonra, Bük Araştırma Ormanı’na gelinerek İstasyon Müdü
rü L. BÜYÜKYILDIRIM tarafından yapılan, aşağıdaki açıklamalar din
lenmiştir: «Antalya Araştırma İstasyonu ilk olarak 1958 yılmda çalış 
maya başlamıştır. Çalışmaların rasyonel bir şekilde gerçekleşmesi için, 
bir araştırma ormanı ayırmak gerekmiş, bu maksatla önce 2000 hek
tar büyüklüğünde ki Bük Kızılçam Ormanı, Araştırma Ormanı olarak 
ele alınmıştır. Daha sonra da, Elmalı’da, Bucak Sedir Araştırma Orma
nı tefrik edilmiştir. Bu suretle 1968 yılında araştırma personeli, buna 
paralel olarak da araştırma konuları fazlalaşmış ve çeşitlenmiştir.

İstasyonun araştırma konuları Antalya Orman Başmüdürlüğü mın- 
takası ile ilgilidir. Araştırmalar ya istasyon elemanları veya Enstitü ele
manları tarafından, yahut da müşterek olarak yürütülmektedir. Bu araş
tırmaların bir kısmı sonuçlanmış ve enstitüce yayınlanmış, bir kısmı da 
devam etmektedir.»

Sonra, Bük Araştırma Ormanında gençleştirme sahalarına gidil
mek suretile, denemelerle ilgili bilgiler alınmıştır. Verilen bilgilere gö
re: «1962 yılmda gurup siper vaziyeti ile Kızılçam gençleştirilmesine 
başlanan sahaya, iki yıl beklenmesine rağmen gençlik gelmemiştir. Prof. 
Dr. PAMAY. bu durumun gençlik üzerindeki ışık entansitesinin azlığın
dan ileri geldiğini belirtmiş ve tohum ağaçlarından bazılarının çıkarıl
masını tavsiye etmiştir. Bu tavsiyeye uyularak işlem yapılmış, ancak, 
iki yıl daha beklenmiş olmasma rağmen, gençlik bu kere de getirileme
miş, nihayet, 1968 yılmda bu sahaya iki kilogram Kızılçam tohumu ser
pilmiştir. Neticeler henüz alınmamış olup, deneme devam etmektedir.»

Müteakiben, Bük Araştırma Ormanı’nın gençleştirmeye alman 24 
numaralı bölmesine gidilerek yetkililerce bu saha hakkında yapılan 
aşağıdaki açıklamalar dinlenmiştir: «Sahada 1964 yılında gurup siper 
vaziyeti ile tabii gençleştirme çalışmaları yapılmış ve kısmen gençlik 
getirilmiştir. Bu saha, yukarıda söz konusu edilen sahanın aksine ola
rak, kuzeye bakmaktadır. Sahaya gençlik geldikçe, peyderpey üzerindeki 
ağaçlar çıkarılmış ve ışık entansitesi arttırılmıştır. Halihazır gençlik 
arasında 3 - 4 yaş farkı bulunmaktadır. Bu sebeple gençliğin kaynaşıp, 
kaynaşmayacağı endişesi ortaya çıkmıştır.
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Bu açıklamalardan sonra, Düzlerçamı Örnek Devlet Orman İşlet
mesine gelinmiş ve gece burada geçirilmiştir.

BEŞİNCİ GÜN (23.5.1968 Perşembe) :
Önce, Düzlerçamı Örnek Devlet Orman İşletmesi, Düzlerçamı se li

sinin 50 numaralı bölmesine gidilmiştir. Burada uygulanan teknik ça
lışmalar hakkında verilen bilgiye göre; 22 hektar büyüklüğündeki bu 
meşcere, bir yangm sonucunda tabii olarak meydana gelmiş, saf kızıl- 
çam meşceresidir. Meşcere I. bonitette, ortalama 3?aşı 35 ve hektarda
ki ağaç serveti 265 m 3’tür. Bölmenin altı hektarında ayıklama, onaltı he- 
tarmda da mutedil alçak aralama uygulanmıştır (İsviçre Ormancılık 
Araştırma Enstitüsü Birliği'nin ağaç sınıfları taksimatı esas alınmak 
suretile). Uygulama sonunda hektardaki ağaçların % 50’si çıkarılmış
tır. Bu müdahalelerle 34 087 TL. masraf yapılmış, elde edilen hasılat ile 
88 576 TL. gelir temin edilmiş olup, 54 489 TL. müspet yönde bir fark 
meydana gelmiştir. Uygulamalar esnasında idare müddeti sonuna ka
dar meşçerede kalması gerekli olan ağaçlar yağlıboya ile işaretlenmiş
tir. Bu arada Doç. Dr. ATAY, daha önce müdahale görmemiş olmasına 
rağmen tatbik edilen aralamanın yerinde olduğunu belirtmiş ve fakat 
idare müddeti sonuna kadar meşçerede kalması istenen ağaçların er
ken yaşta işaretlenmiş olduğunu ifade etmiştir. Sonra, Prof. Dr. MÎRAB- 
OGLU, sozkonusu meşcerenin hasılat bilgisi yönünden kritiğini yaparak, 
açıklamalarda bulunmuştur: Yapılan açıklamaya göre; «Hektardaki gö
ğüs yüzeyi normaldir. Ağaç başma düşen göğüs yüzeyi ise normalin al
tındadır. Hasılat tablosuna göre, idare müddeti sonuna kadar meşcere- 
de kalacak olan ağaç sayısı hektarda 320 olarak verilmiş olup, bu meş- 
cerede hektarda 250 - 300 adet (işaretli ağaçlar) ağaç bırakılmıştır ki, 
bu durum normal sayılabilir.»

Prof. Dr. GÜLEN de, meşçerede uygulanan aralamalarm ekonomik 
yönden bir kritiğini yaparak aşağıdaki izahatı vermiştir: «Bu hususta 
müşir olabilecek durumdaki unsurlar gelir ve giderlerdir. Bu meşcere- 
de gelirin büyük olması, aralamalarm zamanında uygulanmış olmasın
dan değil, gençleştirme durumundaki sıkışmış yaşlı ağaçlarm da ara
lamalarla çıkarılmasından ileri gelmektedir. Şayet uygun ve normal 
çağda bir aralama tatbik edilseydi, gelir daha az olacaktı. Ayrıca, bura
da uygulanmış olan aralamalar için yapılmış olan masraflar da direkt 
masraflardır. Elde edilen gelir, masrafları karşıladığı takdirde aralama 
tatbik edilmeli, aksi halde bu müdahalelerden vazgeçilmelidir. Ancak, 
nihaî gelirin, masraflardan fazla olması halinde de aralama müdahale
leri uygulanmalıdır.»
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Sonra, Düzlerçema Örnek Devlet Orman İşletmesi Kuruova Bölge
sindeki ağaçlama çalışmaları görülmüştür. Burada yapılan ağaçlandır
malarda, bonitetin düşük olmasına rağmen, % 90 oranmda bir başarı 
sağlanmıştır.

Bilâhare, işletmenin Kozdağ Bölgesine ait 18 numaralı bölmede uy
gulanan gençleştirme çalışmaları görülmüştür. Sahada, geçit vermeye
cek nitelikte diri örtüye sahip meşcereler mevcuttur. Bu nedenle diri ör
tü, kısmen yakılmak, kısmen de fiziki olarak temizlenmek suretiyle, top 
rak işlemesi yapılmış, gençliğin tabii olarak gelmesi temin edilmiştir.

Sonra da 1963- 1964 yıllarında Kızılçamla ağaçlandırılan, 270 hektar 
büyüklüğündeki Nebiler ağaçlama sahaları görülmüş ve yetkililerce, bu 
çalışmalarla ilgili olarak yapılan açıklamalar dinlenmiştir.

Nihayet, civar halkın eğlenme ve dinlenmesi amacile, Antalya Or
man Başmüdürlüğü tarafmdan tesis edilen, Konyaaltı Kum Ağaçlama 
sahaları görülmüş ve geceyi geçirmek üzere, Düzlerçamı Örnek Devlet 
Orman İşletmesine dönülmüştür.

ALTINCI GÜN (24.5.1968 Cuma) :

Aksu Perge harabeleri, Serik Aspendos harabeleri gezildikten son
ra, Side Sorkun eksibe ağaçlamaları hakkında Lütfi BÜYÜKYILDIRIM 
tarafmdan verilen izahat dinlenmiştir. Sonra, Alanya’ya hareket edile
rek, güzergâh üzerinde Manavgat şelalesi görülmüş ve gece Alanya İş
letmesine bağlı bulunan İncekum Bölgesinde geçirilmiştir.

YEDİNCİ GÜN (25.5.1968 Cumartesi) :

İncekum’dan Alanya’ya gelinerek Alanya kalesi ve Damlataş’ı ma
ğarası gezildikten sonra, Alanya’dan ayrılarak Manavgat üzerinden An
talya’ya dönüş sırasmda Şelâle-Side harabeleri görülmüş ve akşam 
Düzlerçamı Örnek Devlet Orman İşletmesi’ne gelinmiştir. Bu suretle 
ekskürsiyon grubu, Antalya mmtakasındaki çeşitli ormancılık problem
leri hakkında bilgi edinmiş ve bu arada memlektimizin turistik yönü ile 
önemi büyük olan tarihi yerler de gezilerek görülmüştür.

SEKİZİNCİ GÜN (26.5.1968 Pazar) :

Sabah, Düzlerçamı Örnek Devlet Orman İşletmesi’nden Başmüdür
lük ve İşletme elemanlarına veda edilerek, hareket dilmiş, İsparta, Af
yon, Eskişhir ve İzmit üzerinden İstanbul’a gelinmiş, gezi tamamlanmış
tır.


